



Kandersteg
International
Scout Centre

General Assembly 2018

Hauptversammlung 2018

Minutes

Protokoll

Index

1. Welcome and opening of the meeting	5
2. Election of the tellers	5
3. Minutes of the General Assembly 2016	5
4. Resolutions, Recommendations and Amendments received	6
5. Elections	6
5.1. Election of the members of the Committee	6
5.1.1 Representatives of NSOs	6
5.1.2 Individual Members	7
5.2. The Chairman of the Association	7
5.2.1 Auditors.....	7
6. Report on the achievements of the Centre since the last General Assembly	7
7. Report from the Kandersteg International Scout Centre Foundation	9
8. Presentation and approval of the accounts for 2016 and 2017	9
9. Presentation of the Strategic Plan 2017 – 2023.....	9
9.1. Risk Management Policy	10
9.2. Child Safeguarding Policy	10
9.3. Discussion, Input, and Q&A	10
10. Any other Business.....	10
11. Closing	11
1. Willkommen und Eröffnung der Hauptversammlung	13
2. Wahl der Stimmenzähler	13
3. Sitzungsprotokoll der Hauptversammlung 2016.....	14
4. Anträge, Empfehlungen und eingegangene Änderungen	14
5. Wahlen	14
5.1. Wahl der Vorstandsmitglieder	15
5.1.1 Vertreter die Mitgliedsorganisationen	15
5.2. Individuelle Mitglieder	15
5.3. Vereinsvorsitzender	15
5.4. Rechnungsprüfer	16
6. Bericht über die Aktivitäten seit der letzten Hauptversammlung	16
7. Bericht der Stiftung Internationales Pfadfinderzentrum	17
8. Präsentation und Genehmigung der Jahresrechnungen 2016 und 2017	18
9. Präsentation des strategischen Plans 2017 – 2023	18
9.1. Risk Management Police	18
9.2. Schutz der Rechte der Kinder Policy	19
9.3. Diskussion, Input, und Frage & Antwort	19
10. Allfälliges.....	19



11. Ende..... 19

General Assembly 2018

Sunday, 27. May 2018

CHAIRMAN – THIJS STOFFER

In attendance

15 member NSOs

96 individual members / organisations

60 proxy votes

Total number of votes – 171

1. Welcome and opening of the meeting

At 10.30 a.m. on Sunday, 27 May 2018, Thijs Stoffer (TS), Chairman of the Kandersteg International Scout Centre Association opened the General Assembly and welcomed all present. The General Assembly started with a moment of silence for members who had passed away in the last two years.

TS continued explaining the voting system and cards and asked all members to check if they had received the correct voting cards. TS explained that the meeting would be held in both English and German as much as possible.

Apologies were received from the following members: Craig Turpie, Bruno Jost, Bruno Gimelli, Marti AG, Timon Nagel, Guides and Scouts of Finland, Jack Maxton, Nicolo Pranzini, Walther and Yvonne Hofstetter, Anna Jaakonsaari, Felix Strebel, Nicole Gooderson, Papeterie Edelweiss, Fam. Niedhart, Fritz Rösti, Jens Haastrup Sheeran, Michelle Lucas, Otto Wenger, David Wandfluh, Peter Wälchli, Narzisse Künzi-Klopfer, Franziska Reber Tobben, Tim Robben, Heinz Tobben, Carmen Tobben, Ross Maloney, Rosalyn and Stuart Young, Tom Levine, Tim Sutton, Simon Carter, Therese Bermingham, Cara Shields, Hotel Des Alpes, Fam. Prentler, Adam Riley, Keith Dodds, Hansueli Hari, Geri Freiburghaus, Fredy Grossen, Magdalena Ovesen, Hans-Joachim «Bob» Pfeiffer, Tea Room Marmotte, Fam. Müller, Franziska Stettler, Kanderstam, and Bernhard Feller.

TS welcomed the Honorary Members present: John Beresford, Luc Panissod, Markus Gasser and Marc Lombard. He went on to welcome Doris Wandfluh, Managing Director of Kandersteg Tourismus, as well as Barbara Jost, representative of the Kandersteg Gemeinde. Barbara thanked the Committee for their work and highlighted the importance of the Centre to the community. She thanked TS specifically for his 16 years of service and handed him a gift.

TS continued to explain the agenda.

The agenda was approved unanimously.

2. Election of the tellers

The Committee proposed Belinda Nemoff, Lisa Pfeiffer, and James Zurbrügg as tellers.

The tellers were elected unanimously.

3. Minutes of the General Assembly 2016

There were no comments on the minutes of the General Assembly 2016.

The minutes were approved unanimously.

4. Resolutions, Recommendations and Amendments received

In advance of the General Assembly, a resolution had been proposed by Harald Hendriks. In response, the Committee had proposed an amendment to the resolution. The text of the resolution, with the proposed amendment, had been made available in both German and English to all members in advance of the General Assembly. TS explained the reasons why the Committee had proposed the amendment. Harald Hendriks indicated his agreement to the amendment proposed by the Committee. The resolution, as amended, was then put to the vote:

"The General Assembly ~~decides to change the Statutes~~ as follow ~~ing~~:

~~Add to article 15 "Committee"~~

The Committee implements the policy of the Association. The Committee composes a long-term policy plan with the input of its stakeholders and presents it to the General Assembly. All rights not reserved for the General Assembly are conferred on the Committee."

The amended resolution was carried. Two votes were against. There were no abstentions.

5. Elections

TS explained the voting procedure as set out in the statutes of the KISC Association. The General Assembly first votes for the representatives of the National Scout Organisations (NSOs) and then moves on to the vote for individual members.

TS offered the possibility to all individual candidates to introduce themselves and say a few words. Marshall Hollis announced the withdrawal of his candidature for the Committee. Jean Keraudren pointed out that there could be another introduction round after the Committee were elected in order to provide more information for the election of the Chairman. Aidan Jones introduced himself and said that not only was he very keen to become a member of the Committee, but he also had the ambition to be its Chairman.

5.1. Election of the members of the Committee

5.1.1 Representatives of NSOs

TS explained the possibility of a secret ballot if one or more members present requests this. There was no request for a secret ballot and the vote was therefore carried out publicly. As there were six candidates for six places, Keyur Patel (UK), Finbar Gethins (IE), Elbe Ebert (DE), Joshua Dick (US), Lars Wieringa (NL), and Fredrik Alhbin (SE), the Chairman proposed an election by acclamation.

The six NSO candidates were elected unanimously.

5.1.2 Individual Members

After the withdrawal of Marshall Hollis (US), twelve candidates remained: Adam Ali (SD), Adam Jollans (UK), Aidan Jones (UK), Andreas Thomet (CH), Chad Lake (UK), Dominik Roos (CH), Stefan Kesselring (CH), Eliane Baumann (CH), Jean Keraudren (MC), Paolo Fiora (IT), Peter Cools (NL), and Thomas Hirt (CH).

Following the earlier explanation given by the Chairman about the possibility of a secret ballot, one member present requested this. The Chairman therefore stated the election would be a secret ballot.

The vote was conducted and the ballot papers were collected by the tellers. TS invited Honorary Member John Beresford to oversee the count. John Beresford agreed and left the General Assembly with the tellers.

At 11.55 a.m. the tellers returned having completed the count of the votes cast. John Beresford confirmed that the counting process had been properly undertaken by the tellers.

The following individuals were elected to the KISC Association Committee:

- Aidan Jones
- Andreas Thomet
- Dominik Roos
- Eliane Baumann
- Stefan Kesselring
- Thomas Hirt

5.2. The Chairman of the Association

The General Assembly elected Aidan Jones as Chairman by acclamation.

5.2.1 Auditors

There were two candidates for the roles of Auditors: Lene Biner and Elias Gutscher.

Both candidates were elected unanimously.

6. Report on the achievements of the Centre since the last General Assembly

The KISC Director, Felipe Marqueis (FM) who started in 2015, made a verbal report in line with the information presented in the Annual Reports for 2016 and 2017, and highlighted the following:

International Scout Experience

FM pointed out that in 2016, there were a total of 12'953 guests from 51 different countries. The top countries were the UK, USA, and Switzerland. In 2017, there were a total of 13'431 guests. FM presented the overnight numbers of the past years and highlighted the trend that in the years when a World Scout Jamboree takes place, the overnights at KISC drop markedly. The overnight forecasts for the current and next year were also presented. FM explained about two events, the International Rover Week and the World Scout Education Congress, that took place in Kandersteg in 2016 and 2017 respectively.

In 2016, WOSM Europe and KISC signed a new agreement for their future co-operation.

Learning, Youth Empowerment and Leadership

One key aspect of KISC is the “learning by doing approach”, which is valued by the staff team. A video was shown featuring an ex-staff who had opened his own business thanks, in part, to the experience he had gained at the Centre.

A high degree of standardisation of processes helps to maintain a high level of quality, despite an ever-changing staff team. FM explained that the KISC Academy is another tool to improve the learning experience by learning from each other.

Sustainability and Global Issues

The WOSM video for a Better World was shown to underline the importance of sustainability at the Centre.

Service Excellence

FM presented the results of the guest surveys. In order to increase guest satisfaction further, fibre optic cables were installed to improve the guest Wi-Fi connection which is now offered for free.

The marketing strategy was presented to highlight the focus of the next few years.

Sustainable Finances and Infrastructure

FM pointed out the positive financial numbers for the past two years. Important infrastructural projects finished in the past two years were the Welcome2KISC project, the Dutch room renovation, the Messengers of Peace room, and the Werkhof floor. FM presented that, in 2016, we had 30 new members and 8 new life members. In 2017, these numbers were 32 and 5 respectively. The KISC Association currently has 764 members.

TS thanked the entire staff team on behalf of the General Assembly and the Committee and added a personal remark to recognise FM's never ending dedication and perseverance to ensure KISC runs smoothly.

7. Report from the Kandersteg International Scout Centre Foundation

Beat Wenger (BW), the President of the KISC Foundation Board, presented the main projects undertaken by the Foundation. The largest was the Welcome2KISC project which involved a major overhaul of the entrance area at the Chalet. The Dutch room and the new Messengers of Peace room were renovated and could be opened. BW thanked all those involved and specifically the donors for their financial support. Smaller projects included an upgrade of the fire alarm system, a new Werkhof floor, new fibre optics and guest Wi-Fi, and improvements of the helpers' room.

BW gave an overview of the financial situation of the KISC Foundation and thanked Boy Scouts of America, Bank AEK Thun, HB Club, Scouting Nederland, Donald C Thom, Beat Wenger, Niklaus Hug und NTS, Arnold AG, Rösti Bauingenieur, contributors to Conny's Fund, Canton of Bern Lottery Fund, European Scout Region, World Scout Foundation, HRH Prince Faisal bin Abdullah al Saud, and Schweizer Berghilfe Stiftung for their donations and contributions. BW concluded with a brief overview of the upcoming projects which include a campsite shelter, hot water solution, the main chalet boiler, Kander-Lodge renovations, room renovations, staff accommodation and BP Circus.

8. Presentation and approval of the accounts for 2016 and 2017

The 2016 and 2017 accounts were presented by Dominik Roos (DR) as these had previously been included in the 2016 and 2017 Annual Reports. DR added a couple of notes regarding the following topics:

The equity of the Association was less than 1% of total income at the end of 2015. Since then, the situation has improved with equity currently standing at more than 5% of total income. Over the next few years, the target level of equity is 10% of total income.

The programme turnover has increased since the last General Assembly due to the increase in overnights. This has led to a good financial result.

The accounts 2016 and 2017 were approved unanimously.

9. Presentation of the Strategic Plan 2017 – 2023

TS explained the strategic plan of KISC for the following years. The main priorities are:

- International Scout Experience
- Sustainability and Global Issues
- Learning, Youth Empowerment and Leadership

- Service Excellence
- Sustainable Finances and Infrastructure

The work areas and tactical plan will focus on the product, marketing, and resources.

9.1. Risk Management Policy

DR presented the risk management policy with the aim of

- Overall look at risks
- Regular and structured review
- Clear roles and responsibilities
- Activity plans how to deal with risks

Internal and external risks are being monitored to ensure that any risk is handled accordingly. They are categorised in a matrix, which considers the possible financial impact of an incident and the probability of its occurrence.

9.2. Child Safeguarding Policy

Eliane Baumann (EB) introduced the child safeguarding policy. KISC takes this seriously as an integral part of the Safe from Harm Policy. Its principles are inspired by UNICEF, WOSM, UN Conventions, and Swiss child protection regulations. Its aim is to ensure children are safe whilst at KISC and/or participating in World Scout Centre activities and to ensure KISC has preventive but also reactive procedures in place.

9.3. Discussion, Input, and Q&A

Jo Deman and Chip Haverhals, on behalf of WOSM, extended their gratitude towards TS, the Committee, and the whole staff team.

10. Any other Business

TS handed over gifts to outgoing Committee members.

DR and FM thanked TS for his commitment to KISC over the years and handed over a gift. TS, in response, thanked the General Assembly, the KISC Committee and the staff for their support for KISC and added that it had been a great pleasure to serve as Chairman of the KISC Association.

11. Closing

TS thanked all those present for their contributions and support for KISC, and closed the General Assembly at 12.47 p.m.

Thijs Stoffer
Chairman

Dominik Roos
Vice Chairman

Hauptversammlung 2018

Sonntag, 27. Mai 2018

VORSITZENDER – THIJS STOFFER

Anwesenheit:

15 Mitgliedspfadfinderorganisationen

96 Individuelle Mitglieder / Organisationen

60 Stimmübertragungen

Summe aller Stimmen – 171

1. Willkommen und Eröffnung der Hauptversammlung

Am Sonntag 27.05.2018 um 10.30 Uhr eröffnet Thijs Stoffer (TS), Vorsitzender des Verein Internationales Pfadfinderzentrum Kandersteg, die Hauptversammlung und heisst alle Anwesenden willkommen. Die Generalversammlung beginnt mit einer Schweigeminute für die verstorbenen Vereinsmitglieder der vergangen zwei Jahren.

TS setzt mit der Erklärung des Wahlablaufs und den Stimmzetteln fort, und fordert alle Mitglieder auf sicherzustellen, ob sie die richtigen Stimmzetteln bekamen. TS erklärt, dass die Hauptversammlung so gut wie möglich in Englisch und Deutsch abgehalten wird.

Entschuldigt sind folgende Mitglieder:

Craig Turpie, Bruno Jost, Bruno Gimelli, Marti AG, Timon Nagel, Guides and Scouts of Finland, Jack Maxton, Nicolo Pranzini, Walther and Yvonne Hofstetter, Anna Jaakonsaari, Felix Strebel, Nicole Gooderson, Papeterie Edelweiss, Fam. Niedhart, Fritz Rösti, Jens Hastrup Sheeran, Michelle Lucas, Otto Wenger, David Wandfluh, Peter Wälchli, Narzisse Künzi-Klopfer, Franziska Reber Tobben, Tim Robben, Heinz Tobben, Carmen Tobben, Ross Maloney, Rosalyn and Stuart Young, Tom Levine, Tim Sutton, Simon Carter, Therese Bermingham, Cara Shields, Hotel Des Alpes, Fam. Prentler, Adam Riley, Keith Dodds, Hansueli Hari, Geri Freiburghaus, Fredy Grossen, Magdalena Ovesen, Hans-Joachim «Bob» Pfeiffer, Tea Room Marmotte, Fam. Müller, Franziska Stettler, Kanderstam, sowie Bernhard Feller.

TS heisst die anwesenden Ehrenmitglieder willkommen: John Beresford, Luc Panissod, Markus Gasser and Marc Lombard. Darauffolgend heisst er Doris Wandfluh, Leiterin Kandersteg Tourismus, sowie Barabara Jost, Vertreterin der Gemeinde, willkommen. Barbara bedankt sich bei dem Vorstand für deren Arbeit und hebt die Wichtigkeit des Zentrums in der Gemeinde hervor. Sie bedankt sich besonders bei TS für 16 Jahre Engagement und überreicht ihm ein Präsent.

Darauffolgenderklärt TS die Tagesordnung.

Die Tagesordnung wird einstimmig genehmigt.

2. Wahl der Stimmzähler

Der Vorstand schlägt Belinda Nemoff, Lisa Pfeiffer und James Zurbrügg als Stimmzähler vor.

Die Stimmzähler werden einstimmig gewählt.

3. Sitzungsprotokoll der Hauptversammlung 2016

Es gibt keine Stimmmeldungen zu dem Protokoll der Hauptversammlung 2016.

Das Sitzungsprotokoll wird einstimmig genehmigt.

4. Anträge, Empfehlungen und eingegangene Änderungen

Im Vorfeld der Hauptversammlung wurde eine Resolution von Harald Hendriks vorgeschlagen. Darauf folgend schlug der Vorstand eine Abänderung zur Resolution vor. Der Text der Resolution, mit Abänderung, wurde allen Mitgliedern in Deutsch sowie Englisch im Vorfeld verfügbar gemacht. TS erklärt die Gründe, warum der Vorstand die Abänderungen vorschlägt. Harald Hendriks macht sein Einverständnis gegenüber der Abänderung kenntlich. Die Resolution, in abgeänderter Form, wird daraufhin zur Abstimmung gebracht:

~~«Der Generalversammlung wird beantragt, die Statuten wie folgt zu ändern.~~

Der Vorstand setzt die Vorgaben des Vereins um. Der Vorstand fasst einen langfristigen Strategieplan unter Einbezug seiner Mitglieder und legt ihn der ~~Generalversammlung~~ vor. Alle Rechte, die nicht der ~~Generalversammlung~~ vorbehalten sind, werden dem Vorstand übertragen.»

Die abgeänderte Resolution wird angenommen. Zwei Gegenstimmen. Keine Enthaltungen.

5. Wahlen

TS erklärt das Wahlprozedere unter Berücksichtigung der Vereinsstatuten. Die Hauptversammlung stimmt zuerst über die Vertreter der Mitgliedsorganisationen ab und schreitet zu den individuellen Mitgliedern vor.

TS gibt allen individuellen Kandidaten die Möglichkeit sich vorzustellen und ein paar Worte zu sagen. Marshall Hollis zieht seine Kandidatur zum Vorstand zurück. Jean Keraudren macht auf eine weitere Vorstellungsrunde nach der Wahl des Vorstands aufmerksam, um weitere Informationen für die Wahl des Vorsitzenden zu erlangen. Aidan Jones stellt sich vor und gibt sein Interesse zur Wahl zum Vorstand bekannt, aber auch die Ambitionen zum Vorsitzendem.

5.1. Wahl der Vorstandsmitglieder

5.1.1 Vertreter die Mitgliedsorganisationen

TS erklärt die Möglichkeit der geheimen Abstimmung falls gewünscht von einem oder mehreren Mitgliedern. Es gibt keinen Antrag auf geheime Abstimmung und die Wahl wird daraufhin öffentlich weitergeführt. Da für sechs Sitze sechs Kandidaten zur Wahl stehen, Keyur Patel (UK), Finbar Gethins (IE), Elbe Ebert (DE), Joshua Dick (US), Lars Wieringa (NL), und Fredrik Alhbin (SE), schlägt der Vorsitzende eine Wahl durch Akklamation vor.

Die sechs Kandidaten der Mitgliedsorganisationen werden einstimmig gewählt.

5.2. Individuelle Mitglieder

Nachdem Rückzug von Marshal Hollis (US), stehen nun zwölf Kandidaten zur Wahl: Adam Ali (SD), Adam Jollans (UK), Aidan Jones (UK), Andreas Thomet (CH), Chad Lake (UK), Dominik Roos (CH), Stefan Kesselring (CH), Eliane Baumann (CH), Jean Keraudren (MC), Paolo Fiora (IT), Peter Cools (NL), und Thomas Hirt (CH).

Folgend der vorhergehenden Erklärung zu der Möglichkeit einer geheimen Abstimmung fordert ein Mitglied diese an. Der Vorsitzende erklärt die Wahl daraufhin als geheime Wahl.

Die Wahl findet statt und die Stimmenzähler sammeln die Stimmzettel ein. TS lädt Ehrenmitglied John Beresford ein, die Auszählung zu übersehen. John Beresford stimmt zu und verlässt die Hauptversammlung zusammen mit den Stimmenzählern.

Um 11:55 kommen die Stimmenzähler, nach vollendeter Auszählung, zurück. John Beresford bestätigt die ordnungsgerechte Auszählung der Stimmen durch der Stimmenzähler.

Folgende individuelle Mitglieder wurden in den KISC Vereinsvorstand gewählt:

- Aidan Jones
- Andreas Thomet
- Dominik Roos
- Eliane Baumann
- Stefan Kesselring
- Thomas Hirt

5.3. Vereinsvorsitzender

Die Hauptversammlung wählt als Vorsitzenden Aidan Jones durch Akklamation.

5.4. Rechnungsprüfer

Es stehen zwei Kandidaten als Rechnungsprüfer zur Wahl: Lene Biner und Elias Gutscher.

Beide Kandidaten werden einstimmig gewählt.

6. Bericht über die Aktivitäten seit der letzten Hauptversammlung

Der KISC Direktor Felipe Marqueis (FM), in seinem Amt seit 2015, gibt eine mündliche Präsentation über die Informationen aus den Jahresberichten 2016 und 2017 und hebt folgendes hervor:

Internationales Pfadi Erlebnis

FM berichtet, dass im Jahr 2016 insgesamt 12'953 Gäste aus 51 verschiedenen Ländern das Zentrum besuchten. Die Topländer waren UK, USA und die Schweiz. Im Jahr 2017 waren es insgesamt 13'431 Gäste. FM präsentiert die Übernachtungszahlen der letzten Jahre und hebt den Trend hervor, dass in den World Scout Jamboree Jahren die Übernachtungszahlen deutlich fallen. Die Übernachtungsprognosen für das laufende sowie das nächste Jahr werden präsentiert. FM erläutert zwei Veranstaltungen, welche in 2016 beziehungsweise 2017 in Kandersteg stattgefunden haben, die Internationale Rover Woche und der World Scout Education Kongress.

Im Jahr 2016 unterschrieben WOSM und KISC einen neuen Vertrag für künftige Kooperationen.

Lernen, Jugendförderung & Leadership

«Learning by doing» ist einer der Schlüsselaspekte von KISC und wird sehr von dem Staff Team geschätzt. Ein Video über einen ehemaligen Mitarbeiter wird gezeigt, welcher seinen eigenen Betrieb eröffnet hat, teils dank der Erfahrungen während seiner Arbeit im Zentrum.

Trotz einem ständigen Mitarbeiterwechsel sorgen die guteingetübten standardisierten Abläufe für eine andauernd hohe Qualität. FM erwähnt die «KISC Academy» als ein Tool zum Informationsaustausch, welches erlaubt voneinander zu lernen.

Nachhaltigkeit und globale Fragen

Das WOSM Video «For a Better World» wird gezeigt, um die Wichtigkeit von Nachhaltigkeit im Zentrum hervorzuheben.

Service Excellence

FM präsentiert Resultate der Gästenumfragen. Um die Zufriedenheit stetig zu erhöhen, wurden Glasfaserkabeln installiert, um das Gäste WLAN zu verbessern. Dieser Service ist nun kostenlos nutzbar.

Die Marketingstrategie wird präsentiert, um den Fokus für die nächsten Jahre aufzuzeigen.

Nachhaltige Finanzen und Infrastruktur

FM unterstreicht die positiven Finanzresultate der letzten zwei Jahre. Wichtige infrastrukturelle Projekte konnten in dieser Zeit realisiert werden wie Welcome2KISC Projekt, Renovierung des niederländischen Raums und des Messengers of Peace Raum, sowie dem Boden des Werkhofes. FM präsentiert, dass im Jahr 2016 30 neue Mitglieder und 8 Mitglieder auf Lebenszeit im Verein aufgenommen wurden. Im Jahr 2017 waren es 32 und 5. Der Verein Internationales Pfadfinderzentrum hat momentan 764 Mitglieder.

TS bedankt sich bei dem ganzen Mitarbeiter Team im Namen der Hauptversammlung und des Vorstands. Weiteres fügt er als persönlicher Anmerkung grösste Anerkennung an FM's endloser Hingabe und Ausdauer, welche KISC reibungslos laufen lässt, hinzu.

7. Bericht der Stiftung Internationales Pfadfinderzentrum

Beat Wenger (BW), Präsident der Stiftung Internationales Pfadfinderzentrum präsentiert die Hauptprojekte der Stiftung. Das grösste Projekt war das «Welcome2KISC» Projekt, welches grosse Umbauarbeiten des Eingangsbereiches zum Chalet mitbrachte. Der niederländische Raum und der neue Messengers of Peace Raum wurden renoviert und eröffnet. BW bedankt sich bei allen Beteiligten und vor allem bei den Spendern für ihre finanzielle Unterstützung. Kleinere Projekte waren eine Erneuerung des Feueralarmsystem, ein neuer Boden im Werkhof, neue Glasfaserkabel, das Gäste WLAN sowie die Erneuerungen im Helferraum.

BW gibt einen Überblick über die finanzielle Situation der Stiftung und bedankt sich bei Boy Scouts of America, Bank AEK Thun, HB Club, Scouting Nederland, Donald C Thom, Beat Wenger, Niklaus Hug und NTS, Arnold AG, Rösti Bauingenieur, Spender des Conny's Fund, Lotteriefonds des Kanton Bern, European Scout Region, World Scout Foundation, HRH Prince Faisal bin Abdullah al Saud, und Schweizer Berghilfe Stiftung für die Spenden und Unterstützung. BW schliesst mit einem kurzen Überblick über die kommenden Projekte ab, unter anderem ein zusätzlicher Zeltplatz Unterstand, Warmwasserlösung, Spycher, Kanderlodge und Raum Renovationen, verbesserte Mitarbeiterunterkünfte und die Neugestaltung des BP Circus.

8. Präsentation und Genehmigung der Jahresrechnungen 2016 und 2017

Dominik Roos (DR) präsentiert die Jahresabschlüsse aus den Jahren 2016 und 2017 (welche vorhergehend in den Jahresberichten 2016 und 2017 veröffentlicht wurden). DR fügt einige Erklärungen hinzu:

Das Eigenkapital des Vereins sank per Ende 2015 auf weniger als 1% eines gesamten Jahresumsatzes. Seitdem hat sich die Situation verbessert mit einem derzeitigen Eigenkapital von 5% eines gesamten Jahresumsatzes. Das Ziel für die nächsten Jahre ist ein Eigenkapitaldecke von 10%.

Der Umsatz der Programmaktivitäten ist gestiegen seit der letzten Versammlung dank eines Anstieges in Übernachtungen.

Die Jahresrechnungen 2016 und 2017 werden einstimmig angenommen.

9. Präsentation des strategischen Plans 2017 – 2023

TS erklärt den strategischen Plan des internationalen Pfadfinderzentrums für die kommenden Jahre. Die Hauptprioritäten sind:

- Internationales Pfadi Erlebnis
- Nachhaltigkeit und globale Fragen
- Lernen, Jugendförderung und Leadership
- Service Excellence
- Nachhaltige Finanzen und Infrastruktur

Die Arbeitsbereiche und taktischen Pläne richten sich an das Produkt, Marketing und die Ressourcen.

9.1. Risk Management Police

DR präsentiert die Risk Management Policy mit den Zielen:

- Überblick der Risiken
- Regelmässige und strukturierte Überprüfungen
- Klare Rollen und Verantwortungen
- Handlungsplan bei Risiken

Interne und externe Risiken werden überwacht und nach möglichen finanziellen Folgen sowie der Eintretens Wahrscheinlichkeit beurteilt. Daraus werden Massnahmen zur Risikominimierung abgeleitet.

9.2. Schutz der Rechte der Kinder Policy

Eliane Baumann (EB) stellt die Schutz der Rechte der Kinder-Policy vor. Sie sind im KISC ein wichtiger und integraler Teil der Safe from Harm-Policy. Ihre Grundlage sind inspiriert von UNICEF, WOSM, UN Konvention und der Schweizer Kinderrechte. Das Ziel ist sicherzustellen, dass Kindern sicher sind während ihres Besuches im internationalen Pfadfinderzentrum und/oder während der Teilnahme an den Aktivitäten des Welpfadfinderzentrums. Sie dient weiter dazu sicherzustellen, dass KISC präventive aber auch reagierende Abläufe eingerichtet hat.

9.3. Diskussion, Input, und Frage & Antwort

Jo Deman und Chip Haverhals, in Vertretung für WOSM, sprechen ihre Dankbarkeit gegenüber TS, dem Vorstand und dem ganzen Mitarbeiterteam aus.

10. Allfälliges

TS überreicht Präsente den abtretenden Vorstandsmitgliedern.

DR und FM bedanken sich bei TS für seinen Einsatz im internationalen Pfadfinderzentrum in den vergangenen Jahren und überreichen ihm ein Präsent. In Erwiderung dazu bedankt sich TS bei der Hauptversammlung, dem KISC Vorstand, und den Mitarbeitern für ihre Unterstützung dem Zentrum und fügt seine grosse Freude und Vergnügen als Vorsitzender des Vereins in den vergangenen Jahren hinzu.

11. Ende

TS bedankt sich bei allen Anwesenden für ihre Beiträge und Unterstützung für dem internationalen Pfadfinderzentrum, und schliesst die Hauptversammlung um 12.47.

Thijs Stoffer

Vorsitzender

Dominik Roos

stv. Vorsitzender